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MŮŽE BÝT NEJLEPŠÍ VE
ČTYŘECH KATEGORIÍCH
CENY ANDĚL. FAVORITEM JE ZESNULÝ ZPĚVÁKMIROSLAV ŽBIRKA STRANA 6

Svátek slaví: Miloslava

Sjezdovky, běžky, sáňky. Zima na horách v Česku je v plném proudu
Velká lyžařská střediska v Královéhradeckém kraji hlásí výborné podmínky. Mírné oteplení v minulých dnech se kvality lyžování nedotklo. V kraji se
lyžuje na více než 75 kilometrech upravených sjezdových tratí, hlavně v Krkonoších a Orlických horách. V provozu jsou také některá menší střediska
v podhůří. Na své si přijdou i běžkaři. V Krkonoších je na hřebenech 80 až 140 centimetrů sněhu, v Orlických horách přes půl metru. V největším
krkonošském lyžařském středisku Špindlerův Mlýn se lyžuje na více než 25 kilometrech sjezdovek. Také východokrkonošský SkiResort Černá hora – Pec
nabízí výborné podmínky, plno je na sjezdovkách i na tamní sáňkařské dráze (na snímku). Dostatek sněhu je také na dalších tuzemských horách. ČTK

Kvůli mostu se lidé
stěhovali na sídliště
Nuselský most. Do provozu byl uveden 22. února 1973, stavba jedné z dominant Prahy začala v roce 1967.
Padesát let. Každý na „Gottwalďák“ nahlížel jinak. Pletivo po stranách. Přibylo kvůli sebevrahům STRANA 8
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Úklid stojí státní
podnik za měsíc
až statisíce.

Ředitelství silnic a dálnic
(ŘSD) ze silničních odpočíva-
del v Ústeckém kraji měsíčně
uklidí dvě desítky tun odpa-
du. Oficiálních odstavných
ploch je v regionu 31, úklido-
vé čety se ale věnují i mís-
tům, kde jsou řidiči kamionů
zvyklí trávit povinné přestáv-
ky. Jedna z těchto „zvyklost-
ních odpočívek“ je i nedale-
ko Dolních Zálezel na Ústec-
ku na silnici mezi Ústím
nad Labem a Lovosicemi. Sta-
rostka obce Magda Pejšová
řekla, že byla s úklidem odpo-
čívky poslední měsíc nespo-
kojená. Mluvčí ŘSD Jan Rýdl
k tomu včera doplnil, že
za měsíčním výpadkem stojí
změna dodavatele úklido-
vých služeb.

Černé skládky
„Každý měsíc vygeneruje-

me a sebereme kolem 20 tun
odpadků a z toho je až
1,5 tuny nebezpečný odpad,“
uvedl Rýdl k objemunepořád-
ku na odstavných plochách
v kraji. Za úklid státní podnik
měsíčně zaplatí desítky až
stovky tisíc korun. Rýdl po-
dotkl, že nepořádek nedělají
pouzemotoristé, v řadě přípa-
dů jde o černé skládky. U Dol-
ních Zálezel tak například le-
žela popelnice, drátěný plot
či dámské kozačky. V české
dálniční síti, která má přes
1200 kilometrů, je podle
Rýdla 145 odpočívadel. Na sil-
nicích první třídy je až
1000 neoficiálních odstav-
ných ploch.

Pneumatiky i exkrementy
Ke skladbě odpadu se vyjád-

řil Karel Tax z provozního
úseku chomutovské Správy
ŘSD. „Jsou to obaly od svačin,
od spotřebního zboží a na vle-

ku sem lidé vozí i komunální
odpad či pneumatiky a najde
se tu i nábytek,“ řekl.
ŘSD i k neoficiálním odpo-

čívadlům vozí pytle na od-
pad, který objemnější věci ne-
pojme. Větší část odpadu se
tak například v Dolních Zá-
lezlech nacházela za svodi-
dly. Uklízeči si musí poradit
i s lidskými exkrementy a in-
jekčními stříkačkami. Mají
proto pevné rukavice, aby si
neublížili.
Na nejvytíženějších mís-

tech je podle mluvčího nej-
vyšší možná četnost svozů.
Na dálničních odpočívkách
se podle něj uklízí každý den.
„Pokud hovoříme o tomto
místě, měli jsme tu zhruba
od začátku letošního roku vý-
padek, protože skončila
smlouva a trvalo, než jsme na-
vázali novou,“ vysvětlil Rýdl.
Starostka řekla, že obec byla
s úklidem do začátku roku
spokojená. „Do prosince ne-
byly zásadní problémy. Nepo-

řádek tam byl chvíli a potom
to uklidili. Zrovna naše odpo-
čívky problematické nebyly,
ale od prosince až doteď ukli-
zeno nebylo,“ uvedla Pejšo-
vá, která ŘSD s prosbou
o úklid oslovila. Podotkla, že
radnice bojuje s neoficiálním
odpočívadlem uprostřed
obce, kde kamiony postávají
v připojovacím pruhu. „To
není problém ŘSD, ale poli-
cie,“ dodala. ČTK

Nabízíme zlaté slitky o hmotnostech
1-1000g. Při odběru nad 2000g
nabízíme individuální cenové podmínky

(cena je platná při nákupu
alespoň dvou slitků)

Zvýhodněná cena
Zlatý slitek ARGOR-HERAUS - 100g

Zlaté slitky jsou k dispozici za zvýhodněnou
cenu na objednávku, nebo za standartní
cenu IHNED K ODBĚRU.

129 100 Kč

inzerce

Se samičkou luskouna krátkoocasé-
ho, která se 2. února narodila v Zoo
Praha, jsme si prožili perné chvíle,
ale důvodů k optimismu v posledních
dnech naštěstí přibývá. Poté, co ztrá-
cela váhu, protože její matka neměla
dostatek mléka, bylo nutné přistou-
pit k jejímu umělému přikrmování.
Postupně však došlo k obratu a malá
luskouní samička začala zdárně růst.
Skvělá zpráva k zítřejšímu Světové-
mu dni luskounů.

MIROSLAV
BOBEK
Zoo Praha

Odpočívadlo MAFRA

Taková malá
a už si hlídá svoji váhu

Pohonné hmoty

37
Ceny paliv na Liberecku kles-
ly, výrazněji zlevnila nafta,
která se dostala pod hranici
37 korun za litr. ČTK

Ústecká odpočívadla
jsou plná odpadků

Údolí klášterů

Pracovníci Zoo Praha ve spolupráci se
svými mongolskými kolegy a partnery
ukončili výběr území pro plánovanou
reintrodukci koní Převalského
na východ Mongolska.

● Po dlouhotrvajícím procesu, který
zahrnul metody dálkového průzkumu
země, ale i řadu návštěv vytipovaných
území a jejich botanický, zoologický
a parazitologický průzkum, zvolili
Údolí klášterů (Sümín chóloj). MET



Moje dm-app
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Na dm dlouhodobé ceny
se mohu spolehnout

babylove
Sensitive
vlhčené ubrousky
960 ks

279
0,29 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 279Kč
03.04.2020 299Kč

Kč

babylove
Premium
pleny megapack
velikost 4
126 ks

479
3,80 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁCENA

od 13.12.2022 479Kč

Kč

babylove
silikonové
noční světýlko
1 ks

169
DLOUHODOBÁCENA

od 11.11.2021 169Kč

Kč

babylove
podložky na přebalování
10 ks

6990
6,99 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 69,90Kč
21.07.2022 74,90Kč

Kč

babylove
silikonový dudlík
2 ks

8490
42,45 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 84,90Kč
05.11.2020 94,90Kč

Kč

Pro děti ve věku 5 – 18
měsíců. Ve tmě svítí.

pro děti od 2 let

dostupné na
dm.cz/baby

Co je lepší
než výhodný nákup?

POUZE
ONLINE

VEGAN

POUZE
ONLINE

S mandlovým extraktem, bez
parfemace. Cenově výhodné balení.
K zakoupení na dm.cz/baby.
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?

1,2 miliardy Kč
je hodnota komerčních a bytových

nemovitostí ve vlastnictví
koncernu e-Finance, a.s.

181 milionů Kč
již vyplatil koncern e-Finance, a.s.
na úrocích plynoucích z dluhopisů

určených veřejnosti

22 let
Koncern e-Finance, a.s. byl založen

v roce 2001 a již 22 let investuje v ČR
do nemovitostních projektů

až 10% ročně
je nadstandardní zhodnocení
z dluhopisů pro veřejnost

Bližší informace informace o nemovitostním portfoliu e-Finance, a.s. najdete na internetových stránkách www.e-finance.eu v záložce Pro Investory

Dluhopisy e-Finance určené pro veřejnost - investice od 50 000 Kč

PRODEJ investičních nemovitostí s pravidelným nájmem
Investiční nemovitosti - prodej
Skupina e-Finance, a.s. nabízí k pro-
deji následující investiční nemovitosti,
které mají pravidelný měsíční výnos
z nájemného. Výnos investora se v tom-
to případě skládá z každoročně valori-
zovaného nájemného o inflaci a růstu
ceny dané nemovitosti. Stáváte se pří-
mými vlastníky koupené nemovitosti.

Bližší informace informace o nabízených investičních nemovitostech z portfolia e-Finance, a.s. najdete na internetových stránkách www.e-finance.eu v záložce Reality

Dluhopisový program e-Finance
Skupina e-Finance, a. s. vydává dluho-
pisy určené pro občany a firmy v rámci
dluhopisového programu e-Finance CZ.

Úrokový výnos z dluhopisů
Dluhopisy nesou zhodnocení, které je
vždy určeno v prospektu dluhopisů, který
je každoročně schvalován Českou národ-
ní bankou a konečných podmínkách pro
danou emisi dluhopisů. Česká národní
banka schvaluje tento prospekt pouze
z hlediska toho, že splňuje normy týkající
se úplnosti, srozumitelnosti a soudržnos-
ti, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Toto schválení by se nemělo chápat jako
potvrzení kvality cenných papírů, kte-
ré jsou předmětem tohoto prospektu.

Zhodnocení může být dáno pohyblivou
nebo pevnou sazbou. V současnosti
e-Finance nabízí dluhopisy se sazbou
pohyblivou ve výši inflace+1% u tzv.
protiinflačních dluhopisů a nebo s pev-
nou sazbou od 7% do 10% podle délky
investice, která je od jednoho do čtyř let.
Pohyblivá sazba je odvozena od změny
bazického indexu spotřebitelských cen
tzn. o inflaci. Pevná sazba je fixována
ve stejné výši pro všechna výnosová
období nebo je určena konkrétní sazba
pro každé výnosové období. Úrok bude
majiteli dluhopisu vyplácen vždy je-
denkrát ročně.

Splacení dluhopisu
Dluhopisy jsou obvykle dvou až čtyřleté,
přičemž držitel dluhopisu je oprávněn
požádat o mimořádný odkup s dvoumě-
síční výpovědní dobou.

Bytový dům v širším centru Brna - Černovicích
Dům je rozdělen na 3 byty
v jednotlivých podlažích
Klidná brněnská čtvrť
Černovice, ul. Kotkova
Všechny byty jsou pronajaty
na dobu 1 roku

Realizovaný čistý roční
nájem: 551.100 Kč

15 500 000,- / celý dům +420 602 523 215

•
•
•

•

•

Byt 3+1 s balkónem v centru Brna
Celková plocha bytu je 113 m2

+ balkon a sklep
Lukrativní brněnská část
Veveří, ul. Čápkova
Zařízený novým nábytkem
z roku 2023

Předpokládaný roční nájem:
396.000 Kč (nepronajato)

Cena 10 700 000,- +420 602 523 215

•

•

•

•

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně.

Roční dluhopisy s výno-
sem 9%. Dluhopisy jsou
zajištěné zástavním právem
na celém exkluzivním areá-
lu Zámku Račice-Pístovice
čítající pozemky o výměře
přes 50 000 m2, nemovitosti
a samotný zámek.

9%

JEDNOLETÉ ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY

Čtyřleté protiinflační dlu-
hopisy s výnosem ve výši
roční inflace plus 1%.
Prostředky jsou investo-
vány do stávajících ne-
movitostí generující pra-
videlné výnosy z nájmů
a ubytování.

Inflace
+1%

ČTYŘLETÉ PROTIINFLAČNÍ DLUHOPISY
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Mezi nominovaný-
mi je také kapela
Vypsaná fixa.

Včera odstartovalo třetí kolo
hlasování České hudební aka-
demie, která svými hlasy roz-
hodne o vítězích Cen Anděl
Coca-Cola 2022. Vybírat bude
ze tří kandidátů nominova-
ných ve čtrnácti kategoriích.
Výjimku tvoří Síň slávy, o je-
jímž vítězi rozhodla akade-
mie již během prvního kola
hlasování.
Favoritem letošních Andě-

lů je s ohledem na počet no-
minací Miro Žbirka. Ten se
svou deskou Posledné veci fi-
guruje v kategoriích Album,
Sólový interpret a Slovenské
album. Píseň Nejsi sám, v níž

zpívá i jeho syn David Žbirka,
který album produkoval, se
může stát Skladbou roku.
V nejsledovanější kategorii

Albummá šanci uspět kromě
Žbirky také zpěvák 7krát3
s deskou II a kapela Vypsaná
fixa se svými Kusy radosti.
Jak 7krát3, tak Vypsaná fixa
se mohou v letošním roce
stát držiteli hned tří anděl-

ských sošek. Zpěvák 7krát3 je
dále nominovaný v katego-
riích Sólový interpret a Video-
klip, Vypsaná fixa pak jako
Skupina roku a v kategorii
Rock. Akademii oslovila také
zpěvačka Pam Rabbit se svojí
prvotinou Mom, I’m Lost,
díky které si Anděla může od-
nést za Sólovou interpretku
a Objev. MET

Čtvrthodina zdarma
V Jihlavě bude pokračovat systém sdílených kol zavede-
ný zkušebně na rok od loňského dubna. Podle radnice je
o bicykly zájem, loni bylo denně přes 200 výpůjček. Prv-
ních 15 minut jízdy na půjčeném kole mají Jihlavané díky
podpoře města zdarma. Do tohoto časového limitu se mi-
nulý rok vešla většina uživatelů. Za každou další půlhodi-
nu se při jednorázové výpůjčce platí 24 korun. Město teď
bude vybírat dodavatele služby na další dva roky. Zaháje-
ní zadávacího řízení s předpokládanou hodnotou čtyři
miliony korun bez DPH včera schválila městská rada. ČTK

Oprava Stráně
Rokycany zahájily dlouho
plánované úpravy Huso-
vých sadů a Kalvárie. Úze-
mí, známé spíš pod ná-
zvem Stráň, bude mít no-
vé cesty, lávky a mobiliář.
Město obnoví velkou láv-
ku přes rokli u hřbitova.
Práce za 18,9 milionu ko-
run by měly být hotovy
v březnu 2024, zatím se
začalo s kácením dřevin.

Výhled na víkend
Dnes bude zataženo,
od severozápadu bude
na většině území občas
pršet, na horách budou
srážky sněhové. Zítra mo-
hou teploty vystoupat
k deseti stupňům Celsia,
na jižní Moravě i ke
12 stupňům. V neděli se
bude ochlazovat, v noci
teploty klesnou na pět až
jeden stupeň. ČTK

Moravská filharmonie Olo-
mouc (MFO) musí letos zrušit
festival s dlouholetou tradicí
Dvořákova Olomouc. Důvo-
dem je nedostatek peněz. Ná-
klady na mezinárodní pře-
hlídku, která do Olomouce
přiváděla hudebníky z celého
světa, byly kolem dvou milio-
nů korun, průměrně ho na-
vštívilo zhruba 1400 poslu-
chačů. Podle zástupců města,
které je zřizovatelem MFO,
by mělo jít o provizorní řeše-

ní. Radnice již začala praco-
vat na dlouhodobém kon-
cepčním řešení financování,
uvedl náměstek primátora
Viktor Tichák.
Festival Dvořákova Olo-

mouc pořádá MFO od roku
2001, kdy navázal na před-
chozí Olomoucké hudební
jaro. „Jako ředitel jsem stál
před velmi těžkým rozhodnu-
tím. Zrušení Dvořákovy Olo-
mouce pro letošní rok se uká-
zalo jako to nejsmysluplnější

řešení, díky kterému bude-
me moci garantovat zachová-
ní ostatní programové nabíd-
ky a její kvalitu,“ uvedl ředi-
tel filharmonie Jonáš Har-
man.
Svým posluchačům místo

tradičního festivalu nabídne
MFO akci menšího rozsahu
s názvem MFOpen, na jejíž
dramaturgii se podílí šéfdiri-
gent Zsolt Hamar. Filharmo-
niky povede na koncertě v pá-
tek 12. května. ČTK

Zpěvák 7krát3 2x MAFRAMiro Žbirka

Miro Žbirka má
šanci na výhru

Krátce

N
EX
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Zrušeno. Festival bez peněz

Vyhrajte

Správně složenou tajenku spolu s odpovědí zašlete na
vyhraj@metro.cz nejpozději do 19. 2. 2023 do 24:00 hod.
20. 2. 2023 vylosuje organizátor ze všech došlých odpovědí

1 výherce, který získá voucher na dvě zpáteční letenky
Smartwings doMálagy.

s deníkem metro
voucher nadvě zpáteční letenky

SMartwingS doMálagy

MOje MĚStO, MOje MetrO

obecná pravidla na
www.Metro.cz
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III. díl tajenky

inzerce
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Nedostatek hnojiv
Evropský parlament vyzval Evrop-
skou komisi (EK), aby přezkouma-
la mechanismus společného ná-
kupu hnojiv na úrovni Evropské
unie (EU); tato hnojiva po vypuk-
nutí války Ruska proti Ukrajině
prudce zdražují, což se promítá
i do rostoucích cen potravin.
V rezoluci europoslanci vyzvali
EK, aby zajistila dodávky hnojiv,
přijala opatření ke snížení cen
a zvýšila nezávislost EU v této
oblasti.

7000
Japonsko za pomoci digitálních
map přepočítalo své ostrovy
a zjistilo, že jich má dvakrát více,
než se doposud předpokládalo.
Objeveno bylo na 7000 nových os-
trůvků. Vládní úřad pověřil geo-
grafy přepočítáním ostrovů poté,
co se objevily kritiky, že dosavad-
ní údaje jsou silně zastaralé. Po-
slední průzkum tohoto druhu byl
totiž proveden před 35 lety. ČTK

inzerce

Veměstě Adiya-
man vyprostili
ze sutin po ze-
mětřesení zatím
76 mrtvých.

Ve středu zůstávalo v Turec-
ku, v místech ničivých ze-
mětřesení, podle systému
operací týmů USAR (Urban
Search and Rescue) šest mezi-
národních skupin, čeští zá-
chranáři se začali včera při-
pravovat k návratu. „Středa
byla pro hasiče dnemnepřetr-
žitého pokračování v nasaze-
ní na dvou velkých suťoviš-
tích, kde již pomáhá i těžká
technika,“ uvedl včera mluv-
čí českých hasičů Jakub Ko-
zák. Na jednom ze sektorů
čeští záchranáři ukončili čin-
nost k 21. hodině.
Ve městě Adiyaman podle

včerejších informací stále ne-

byla dostupná elektřina
a voda, fungují ale čerpací sta-
nice a lidem se dostává profe-
sionálního ošetření u lékařů,
popsal Kozák.
Pro zajištění bezpečnosti

ve městě je podle mluvčího
nasazená armáda a policie.
„V oblasti bylo zaznamenáno
určité napětí – týmům se do-
poručuje, aby při provádění
průzkumu nebo při práci na
sutináchměli rovněž k dispo-
zici tlumočníky či průvodce.
Český tým se s žádným pro-
blémem přímo nesetkal,“ po-
dotkl mluvčí.
Počet záchranných týmů

v oblasti Adiyamanu se po-
stupně snížil z pondělních
jednadvaceti na středečních
šest mezinárodních skupin,
z nichž dvě byly z USA. „Po-
dle statistik evidovaných
v systému operací týmů
USAR stojí čeští hasiči za vy-
proštěním více než čtvrtiny
všech obětí ve městě,“ uvedl
Kozák.

Záchranáři se mají do Čes-
ka vrátit během dnešního od-
poledne, napřed do Prahy. Le-
toun pak bude pokračovat do
Ostravy, kde se přistání plá-
nuje na večerní hodiny. ČTK

Stewartová předsedkyní
Slavnostním ceremoniálem včera večer začal mezinárod-
ní filmový festival Berlinale. Na úvod k hostům přes vi-
deo promluvil ukrajinský prezident Volodymyr Zelenskyj.
Ukrajina, která takřka rok vzdoruje ruské invazi, je jed-
ním z ústředních témat letošního ročníku Berlinale. Hos-
tům festivalu se na večerní události představí porota ve-
dená americkou herečkou Kristen Stewartovou (na sním-
ku). Porota v závěru festivalu vybere vítěze, který si odne-
se hlavní cenu, tedy sošku Zlatého medvěda. ČTK

30 let od rozdělení ve fotografiích
Venkovní putovní výstava České tiskové kanceláře Česko/slovenské oka-
mžiky, která prostřednictvím zpravodajských fotografií připomíná společ-
nou historii Čechů a Slováku v jednom státě i poté, co se Československo
před 30 lety rozpadlo, je nyní k vidění v Bratislavě. ČTK

Krátce

AP

ČT
K

Čeští hasiči míří
z Turecka domů

Neštěstí

Zemětřesení, které 6. února
postihlo jihovýchod Turecka
a severozápad sousední Sý-
rie, si vyžádalo podle posled-
ních údajů přes 41 tisíc obětí.

● Z toho víc než 35 400 mrt-
vých je v Turecku. Zraněno
bylo přes 100 tisíc lidí. I desá-
tý den po zemětřesení ale zá-
chranáři v Turecku ve středu
vyprostili ze sutin tři živé
ženy a dvě děti.

● Podle Světové zdravotnické
organizace jde o nejhorší pří-
rodní katastrofu v oblasti
za poslední století. ČTK
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Zeptejte se Pražá-
ků na Nuselský
most. Spustí tsuna-
mi nostalgie.

„Bydlím tu třicet let, přistěho-
val jsem se ze severní Mora-
vy,“ říká Pavel Uryga, provo-
zovatel Baru retro přímo pod
slavnýmmostem ve Svatoplu-
kově ulici 2. „Na týhle straně
Svatoplukovky jsou náš ba-
rák a ten sousední jediné, kte-
ré kvůli stavbě nezbourali. Je-
nom proto, že si tu Metrostav
zřídil dočasné kanceláře,“ vy-
světluje rázovitý hostinský.
„Dědci“, kteří žili v údolí ješ-
tě před budováním mostu, se
u něho občas na jedno pivo
zastaví. „To víte, ale jsou to
už osmdesátníci,“ říká Uryga.
O tom, že by bylo dobré pře-

klenout údolí oddělující cen-
trum města s jejím okrajem,
se uvažovalo už od devadesá-
tých let 19. století. Myšlenka

střídavě mizela a objevovala
se. Rozhodnutí padlo až
v 60. letech, ale než se poprvé
koplo do země, uběhly roky.
Musely se nejdřív zbourat
domy, které překážely pilí-
řům. Tehdejší režim to měl
jednodušší. Vydal příkaz
a lidé se stěhovali. Do panelá-
ků na Prosek a další sídliště.

Byl tu neskutečný bordel
Jedním z pamětníků je iMi-

roslav Procházka. „Bydleli
jsme v Sekaninově ulici. Pa-
matuji stavbu od hloubení
jam pro pilíře až po závěreč-
nou tankovou brigádu na
mostě. Odčerpávala se tehdy
voda z jam, o které dělníci
prohlašovali, že jest vltavská.
Ty jámy byly skoro stejně hlu-
boké jako nynější výška pilí-
řů. Kolem stavby byl nesku-
tečný bordel a plýtvání mate-
riálem. Starší kluci chodili ke
kraji rozestavěného tubusu,
jejich kratochvílí bylo trefo-
vat se šutrákama do koryta
Botiče. Po dostavbě jsem za-

žil několik ranních odvozů
nebohých skokanů shůry,“
vybavuje si dávné časy bývalý
obyvatel Sekaninovy ulice.

Smrťáků nebylo málo
už při stavbě mostu
Povinnou praxi přímo

na stavběmostu si v rámci vy-
sokoškolského studia na sta-
vební fakultě ČVUT Praha od-
byla Marie Wichsová. Prošla
si stavbu jako asistentka stav-
byvedoucího, kontrolovala
postup prací, řešila nejasnos-
ti. Ale vyzkoušela si i práci
kantýnské. „Ještě dnes, když
jedu okolo, vidím v předsta-
vách stavební dvůr, ubikace,
často si vzpomenu v metru,
že jsem v těchtomístech kdy-
si chodila, zametala, koukala
dolů a nevěřila, že stavba ně-

kdy bude v provozu.“ Zažila
ale i něco, na co dodnes vzpo-
míná s mrazením v zádech.
„Most byl již dobetonován

v hrubých rysech, pouze zá-
kladní konstrukce s různými
otvory na sítě, větrání a po-
dobně. Byla hotová horní
mostovka a spodní tubus pro
metro. Tubus měl spoustu
otvorů, přes ně byla přehoze-

na jen prkna. Bylo to pro ne-
znalce stavby hodně nebez-
pečné, muselo se dávat po-
zor, kam se šlape. Stalo se, že
jeden spolužák šlápl na dřevě-
né pohozené plato, které se
smeklo, a on zůstal viset v ně-
jakém otvoru chycený
za ruce nad Nuselským údo-
lím… Hrozně jsem řvala, dr-
žela ho za paže. Naštěstí
hned přiskočili dělníci a vy-
táhli ho. Myslím, že spolužák
zůstal na stavbě do konce týd-
ne a pak skončil. Co jsem sly-
šela, smrťáků tam nebylo
málo. To je ale každá velká
stavba. Všude číhá velké ne-
bezpečí,“ popisuje drsný záži-
tek z rodícího semostu Marie
Wichsová.
Most se stal „oblíbeným“

místem lidí, kteří tu končili
skokem do hloubky své po-
zemské bytí. Pamětníci udá-
vají, že první sebevrazi sem
chodili ještě před slavnost-
ním zahájením provozu, ale
komunistický režim tyto
tragédie tutlal. PAVEL HRABICA

Skica z roku 1961 ARCHIV

Auto přejede most za deset sekund. Na kole to trvá půl minuty. Pěšky možná pět. Ojedinělá stavba vyvolává kladné i záporné emoce už půl století. MAFRA

Nezapomenutelná zátěžová zkouška s 66 tanky ARCHIV DPP Život ukončilo skokem do údolí asi 300 sebevrahů. MAFRA

Most Klementa Gottwalda. Most
sebevrahů. Nuselák stojí 50 let

V datech a číslech

Byl stavěn jako Gottwaldův
most, teď je z něho Nuselský.

● Je dlouhý 485 metrů, vysoký
42,5 metru a 26,5 metru širo-
ký. Váží téměř 65 tisíc tun.

● Stavba začala v roce 1967.

● Do provozu byl uveden
22. února 1973.

● Metro jím začalo projíždět
9. května 1974.

Více najdete na

WWW.METRO.CZ
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Seriál o pražských
biografech pokra-
čuje na Žižkově.
Aero je pojmenova-
né fikaně.

Plátno, 323 sedadel a nad
vchodem neonový nápis.
Prostě normální kino. Stačí
ale pohled do programu a zjis-
títe, že žižkovské Aero je tak
trochuúlet. A to v dobrém slo-
va smyslu. Kromě aktuální ki-
noprodukce totiž kultovní
jednosálový biograf promítá
i pecky let minulých. Taky
sem můžete zajít na cyklus
s vševypovídajícím názvem
Aero naslepo. Nebo zhruba
za měsíc do kina zavítá oblí-
bený Festival otrlého diváka.
Listujme však programempo-
stupně. Průvodcem nám
bude Jiří Flígl – dramaturg
a ředitel kina v jedné osobě.

Mezi stabilní cykly, které
kino nabízí každý měsíc, patří
Legendy a Popkulturní milní-
ky. Druhý jmenovaný cyklus
Aero pořádá ve spolupráci
s webem Moviezone.cz. „Jeho
redaktoři vybírají do progra-
mu fláky, které miluje určitá
generace, a zná je hlavně z te-
levize. Díky Aeru fanoušci fil-
mu dostanou šanci vidět sní-

mek na velkém plátně,“ popi-
suje cyklus Flígl a dodává: „Ně-
které filmy promítáme už po-
několikáté. Kdykoli nasadíme
Predátora, je vyprodáno.“
Specifikem kina je i povyk

publika. Příkladem může být
třeba nedávný Valentýn.
Aero v dvojprogramu nasadi-
lo Ducha aHříšný tanec. „Kdy-
koli Patrick Swayze sundá
tričko, je v sále velké haló.
Tleská se a výská. Za takovou
podobu diváctví jsme moc
rádi,“ usmívá se Flígl. Ten vět-
šinou speciální program také
uvádí.
Kultovní snímky mají

v kině stabilní místo v kalen-

dáři. „Na Hromnice dáváme
Na Hromnice o den více,
na Silvestra pravidelně kome-
dii Big Lebowski a na Štědrý
den promítáme pozdě večer
Monty Pythonův Život Bria-
na. To jsou tituly, které diváci
velmi rádi zhlédnou znova.
Dáváme je pravidelně. Spous-
ta fanoušků se do kina na ně
i vrací,“ těší ředitele Aera.
Kino má velmi dobré vzta-

hy se zahraničními distribu-
tory. Na plátno se tak dostane
například starší film, který
ještě v českém kině vůbec ne-
byl. Toho Aero využívá i při
cyklu Naslepo. Divák přijde,
zhlédne film a na konci při-

spěje do kasičky. „Nenasazu-
jeme filmy, u kterých víme,
že by měly stoprocentně vel-
kou návštěvnost, ale vybírá-
me spíš méně známé zahra-
niční věci. Cokoli od sedmde-
sátých do nultých let. Diváci
jsou často mile překvapeni
a z kina neodejdou,“ libuje si
Flígl. Cyklus je oblíbený
i mezi studenty, což ředitele
kina také moc těší. „Mladí
lidé i díky nám zjišťují, že je
kino unikátní a intenzivní zá-
žitek. V lepším případě je tak
vychováváme, aby do podob-
ných kin chodili,“ dodává.
Samotnou kapitolou je

i březnový Festival otrlého di-

váka. Osmnáctý ročník bude
zasvěcený tématu mateřství.
„Když se vyřkne název akce,
může to možná někoho odra-
zovat. Výběr filmů je ale vždy
pestrý. Ano, promítáme i ho-
rory a krváky, ale nemalou
část programu tvoří filmy,
které jsou hlavně zábavné.
Občas to jsou snímky, které
jsou blbé, až jsou skvělé.
V rámci festivalu se snažíme
přinášet i filmy, o kterých ni-
kdo pořádně neslyšel nebo je
rozhodně neměl šanci vidět
na plátně,“ zve Flígl na týden-
ní akci, jež v Aeru startuje
6. března.
Na závěr pár perliček

o kině. Postaveno bylo už
v roce 1933, jeho autorem byl
architekt Jindřich Freiwald.
Slavnostní otevření proběhlo
za účasti věhlasných umělců
té doby – přišla Lída Baarová
i Hugo Haas. Původně se kino
mělo jmenovat Stráž. Sloužit
totiž mělo zejména zaměst-
nancům ministerstva vnitra.
Svůj název nakonec ale kino
Aero dostalo z ryze praktic-
kých důvodů, a sice aby bylo
v seznamech biografů na prv-
ním místě. Tím předehnalo
v pořadí tehdejší známé kino
Alfa.

MAREK
HÝŘ
marek.hyr@metro.cz

Jiří Flígl před kinem. Aero najdete ve vnitrobloku. METRO

„Kdykoli Patrick Swayze sundá
tričko, je v kinosále velké haló“

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403268834

Seriál

Čím se kino Světozor zapsalo
do dějin kinematografie
a co nabízí obchod Terryho
ponožky, zjistíte po naskeno-
vání QR kódu.

Lidstvo používá konopí k léč-
bě už přes pět tisíc let. Vminu-
lém století byla ale tahle rost-
lina zařazena mezi nebezpeč-
né drogy. Vědecký výzkum
i klinická praxe však jasně
ukazují, že může pomáhat
stejně dobře jako klasické
léky. Třeba v léčbě bolesti.
„Konopí není všelék a nepo-
může všem. Při léčbě neuropa-
tické a onkologické je ale
jeho pozice nezpochybnitel-
ná,“ říká Marek Hakl z Centra
léčby bolesti a místopředseda
Společnosti pro studium a léč-
bu bolesti. Čtěte v novém vy-
dání týdeníku Téma. MET

inzerce

inzerceKancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1Téma. Konopí

jako nový lék
proti bolesti
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Napište svou bublinu

Počasí

„Už je dusíme půl
hodiny a pořád
neměknou.“

JANA KOMOŇOVÁ
Facebook

1. neodejít
2. učinit řidším
3. pobavení
4. zdvihák, hever
5. těžké provinění
6. části ptačích hlav

7. opony
8. odstraňovač inkoustu
9. tvořený zónou

10. ten, kdo zpívá
11. opak „vzniky“
12. málokdy

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 ÚsměvyMíly Myslíkové
16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Kukačky 2 (5/13)

Seriál (ČR, 2023)
21.05 Všechnopárty
22.00 Hercule Poirot

Detektivní seriál (VB, 1989)
22.50 Hercule Poirot
23.45 Bolkoviny
00.40 AZ-kvíz
01.05 Toulavá kamera
01.35 Objektiv
02.05 Dobré ráno
04.35 Přes nový práh

16.35 Zázraky techniky
17.25 Krásné živé památky
17.50 Volyňští
18.45 Planeta pokladů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Ďábelsky váš

Krimifilm (Fr., 1967)
21.40 Příchozí

Sci-fi (USA/Kan., 2016)
23.35 Letecké katastrofy
00.20 Tajemství 2. světové války
01.15 Fargo IV (7/11)

Krimiseriál (USA, 2020)
01.55 Legendy kriminalistiky
02.30 Křesťanský magazín
02.55 Žijeme s vírou
03.55 Věčně zelení SENIOŘI

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu III
18.30 Ulice (4425)

Seriál (ČR, 2023)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Harry Potter

a Relikvie smrti – část 1
Dobrodružná fantasy
(USA/VB, 2010)

23.10 Prci, prci, prcičky:
Školní sraz
Komedie (USA, 2012)

01.30 Kriminálka Miami V (15)
Smutný konec.
Krimiseriál (USA, 2006)

02.15 Na lovu III
02.55 Víkend

15.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko

Zábavná soutěž (2023)
22.05 Jak se staví sen – extra
23.10 Ano, šéfe!
00.25 Policie v akci
01.25 Námořní vyšetřovací

služba XIII (11)
Krimiseriál (USA, 2015)

02.25 Policie Hamburk II (9)
Krimiseriál (N, 2007)

03.25 Komisař Rex (5)
Krimiseriál (N/Rak., 1993)

04.30 Námořní vyšetřovací
služba L. A.

06.00 Ranní fresh
09.00 1CHARTED
11.00 GENERALI ČESKÁ SKI

TOUR 2023: Tanvald
11.05 Óčko hity
14.00 O FEED: SURVIVOR
14.05 Óčko hity
15.00 Hitrádio desítka
15.50 Óčko hity
16.00 Smartmania
16.05 Óčko hity
17.00 Novinky

Nové klipy na jednom místě
18.00 Óčko hity

Klipy nonstop
22.00 O black list party

Páteční moshpit
s O BLACK selekcí

0.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

Teplotní rekordy: -20,6 °C (1827) 14,5 °C (1885) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

9/13 °C 11/15 °C 7/11 °C 7/11 °C

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2023 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Posledním naším
zástupcem
ve vedení UEFA
byl Chvalovský.

Předseda Fotbalové asociace
ČR (FAČR) Petr Fousek se
bude ucházet o pozici ve vý-
konném výboru Unie evrop-
ských fotbalových asociací
(UEFA). „Kandidatura do
UEFA byla součástí mého vo-
lebního programu před dvě-
ma lety a řada našich klubů
i regionů mě k ní tehdy i pří-
mo vyzývala. Byl jsem také
podpořen i mnohými zahra-

ničními fotbalovými asociace-
mi v čele se středoevropský-
mi svazy na nedávné schůzce
v Budapešti. Cítím proto jako
závazek se v zájmu celého
českého fotbalu omísto ve ve-
dení UEFA pokusit,“ uvedl

Fousek, který se stal předse-
dou FAČR předloni v červnu.
Český fotbal měl ve vedení

UEFA naposledy zastoupení
v období mezi roky 1996
a 2002, kdy byl členem výkon-
ného výboru tehdejší šéf Fran-
tišek Chvalovský. Nejvýše po-
staveným českým funkcioná-
řem v novodobé historii byl
bývalý předseda Václav Jíra,
který byl v období 1978 až
1992 místopředsedou UEFA.
Volební kongres se usku-

teční 5. dubna v Lisabonu
a bude volit i prezidenta
UEFA na období let 2023 až
2027. Jediným kandidátem je
dosavadní předseda Aleksan-
der Čeferin ze Slovinska. ČTK

Krčmáře zradila střelba, Bö má páté zlato
Tereza Voborníková a Michal Krčmář dojeli na biatlonovém MS v Oberhofu čtrnáctí
v závodě smíšených štafet. Čeští reprezentanti doplatili na Krčmářova tři trestná kola,
k tomu museli na střelnici třináctkrát dobíjet. Zvítězili favorizovaní Norové Johannes
Thingnes Bö a Marte Olsbuová-Röiselandová (na snímku). Vedoucí závodník Světového
poháru Bö získal na šampionátu v Německu pátou zlatou medaili a stanovil mezi muži
nový rekord. Olsbuová-Röiselandová se díky celkově třináctému triumfu osamostatnila
v čele ženských tabulek před Němkou Magdalenou Neunerovou. ČTK
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Čísla dne
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Na mistrovství světa v klasic-
kém lyžování, které začne ve
středu 22. února ve slovinské
Planici, se chystá devatenáct
českých reprezentantů a ná-
hradník pro skoky na lyžích
Benedikt Holub. Nejvyšší am-
bice mají vzhledem k průbě-
hu sezony Světového poháru
běžci na lyžích v čele s Micha-
lem Novákem, Kateřinami Ra-
zýmovou a Janatovou a sprin-
terkou Terezou Beranovou.
Sestava ale nemusí být koneč-
ná. „S ohledem na skladbu zá-
vodů v druhé polovině šam-
pionátu uvažujeme o případ-
né donominaci dalších spor-
tovců na základě výsledků
z mistrovství České republiky,
které proběhne v NovémMěs-
tě na Moravě o tomto víken-
du 17. až 19. února,“ uvedl
sportovní ředitel úseku běžec-
kých disciplín Štěpán Kaliba.

1
Basketbalový reprezentant
Vít Krejčí se poprvé v tomto
kalendářním roce zapsal
v NBA mezi střelce, jeho koš
po nájezdu v závěru duelu
s New Yorkem ale pouze zmír-
nil domácí porážku Atlanty
101:122. Český rozehrávač
letos zasáhl teprve do pátého
utkání, ale opět jen na necelé
čtyři minuty, a bodově se pro-
sadil poprvé od 28. prosince.

7
Američanka Mikaela Shiffri-
nová je poprvé mistryní světa
v obřím slalomu. Navzdory vý-
razné chybě v závěru 2. kola
v Méribelu udržela vedoucí
pozici z první jízdy a porazila
o 12 setin Italku Federicu
Brignoneovou. Celkem získa-
la sedmý světový titul. ČTK

Krátce

Prohra s Austrálií
České fotbalistky na
úvod přípravného turna-
je v Austrálii utrpěly de-
bakl 0:4 s domácími re-
prezentantkami. Austra-
lanky všechny čtyři bran-
ky v Gosfordu vstřelily
ve druhém poločase. Svě-
řenkyně trenéra Karla
Rady v neděli nastoupí
proti Jamajce a příští
středu zakončí Cup of
Nations zápasem s dal-
ším účastníkem mistrov-
ství světa Španělskem.

Mají první šanci
Hokejisté Pardubic mají
v dnešním 47. extraligo-
vém kole první šanci
s předstihem oslavit
triumf v základní části
soutěže. Dynamo má
šest kol před koncem
náskok 15 bodů na dru-
hé Vítkovice, které přiví-
tá doma. Teoretickou
šanci na zisk Prezident-
ského poháru má stále
i třetí Sparta, která získa-
la o dva body méně, ale
má utkání k dobru.

Trest pro kouče
Trenér fotbalistů Slovác-
ka Martin Svědík dostal
od disciplinární komise
Ligové fotbalové asocia-
ce trest na tři zápasy
a pokutu ve výši 40 tisíc
korun za vyloučení
a nesportovní chování
při zápase v Liberci.

Pojede ve finále
Rychlobruslařku Marti-
nu Sáblíkovou dnes čeká
start ve finále Světového
poháru v Tomaszówě Ma-
zowieckém, ve kterém
chce na trati 3000 metrů
navázat na druhé místo
z minulého týdne. ČTK

Výkonný výbor

9
Vedle prezidenta bude
kongres volit také devět
členů výkonného výboru.
Výbor má celkem 19 zástupců
a každé dva roky se volí
jen polovina nových členů.

AP

inzerce

„Je to i v zájmu
českého fotbalu“


